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Ha ocHoey h/i. 187, 188 m h/i. 191 floc/ioBHUKa CKyniUTUHe LtpHe Tope,
MuHkicTpy no/bonpuspeAe, luyiviapcTBa m Bo^npHBp^^g^^eKcaHApy 
CrujoBuliy nocTaB/baiv\ c/ieflelie: Sueno- -------

PRIMU J(yh. 'h- 20.n QOD. /fO'05
lOSiFiKACI
BflOJ:
VEZA:

nOC/lAHMHKO nklTAH^
PRIUOa:SKRACESICA:

-KaKo n/iaHupare fl,a pujeiuMTe npo6/ieMe Koje UMajy Ma;iM m cpeAHjM 

noroHM 33 npepaAy APsera, c o63npoM Ha to fl,a cy hcth yrpo>KeHM Ha 

HaHMH LUTO cy MOHono/i HaA AOAjs^oM KOHuecMja ao caAa MMa/ie 

yr/iaBHOM Hcia npHBH/ieroBana npasna /iHLi,a, raKO fl,a cy wa/iM 

npepaTjkiBaHM totobo oneMoryheHH as AoT)y AO APBHe rpaf)e, 36or Hera 

ce Be/iMKM 6poj OBaKBMx 4)MpMH yracHO?

06pa3/io>Kehbe:

Ha cjeaepy IJ,pHe Tope, OAaK/ie AO-^asMM, c o63MpoM na to as 

MHAycTpHja CKopo Aa h He nocTojn,jep cy CBe (|)a6pnKe Koje cy 

nocToja/ie y paHMjeM nepnoAy aaTBopene m onycTOLuene, 
craHOBHHLUTBo je yr/iasHOM KOHLJ,eHTpMcaHO Ha no/bonpkiBpeAHy 

npOM3BOAi-by M/iM Ha npepaAy APeeTa. Yr/iaBHOM je pHjen o npMMapHoJ 

npoM3BOAi-bM M npepaA^ AP^ne rpatje, aok o 4)MHa/iHMM npon3BOAHMa 

TeiuKO Aa MoweMO roBopnTM.

Met^yTHM CBM MaH>M npepatjMBaHM ApeeTa cy AOAje/iaMa 

KOHLJ,ecM]a OA CTpane AP>*<aBe ao caAa CTae/baHM y jaKO HenoBO/ban 

no/iowaj, jep cy KOHAecMje yr/iasHOM A^Aja-^HBaHe mctmm npasHMM 

/iMUMMa, Koja MMajy oApetjene npMBM/ierMje hpm/imkom AOAje/ie 

KOHLJ,ecM]a, a HepMjeTKO ce ASiuaBa as ce y AOKy/vieHTaAMjy KOja ce 

npeAaje na TeHAepy ynocM m HeMCTMHMT caAP>Kaj KaKo 6m ce TeHAepcKM 

yC/lOBM MCnyHM/lM.



36or oBaKBe He/ioja/iHe KOHKypeHLi,Mje na ipmuiiiry Ma/in npepaf}MBaMM 

cy npnHytieHn Aa koa 

noAH3BoT)aMM. flpmoM HepMjeTKO 6MBajy wia/iTeHe yAMjeHaeHM aa 

Akijene yc/iyra Koje npymajy KOHAecnoHapMMa ujto aoboah AO

TMX MCTMX KOHU,ecMOHapa paAS Kao

4)MHaHCMjcKor c/ia6/behba osaKBux cjjupMH n HepujetKO a^ HfauxoBor 

raiuei-ba. Bg/imkh 6poj /byAn 36or osaKBor cianba ociaje 603 noc/ia na je 

er3MCTeHLj,nja yrpoweina. Obo npeACTaa/ba ropylhn npo6/ieM y
KaKO 6m

hbMXOBa
06/iacTM liiyMapCTBa, na je HeonxoAHO xmtho npeAy3eTM Mjepe 

ce no/ioMOj Ma/iMX m cpeAHaMX Apaonpepal^MBaMa nonpaBMO m kbko 6m 

ce cnpMjeMM/iM Aa/bM npo6/ieMM oBe Bpcre.

OArBop Tpa>KMM m y nMcaHoj (popMM.

rioc/iaHMAa 

MM/iocaBa flayHOBMli



 

 Na osnovu članova 187, 188 i 191 Poslovnika Skupštine Crne Gore, 
ministru poljoprivrede, šumarstva i vodoprivrede Aleksandru Stijoviću  
postavljam sledeće 

 

POSLANIČKO PITANJE 

 Kako planirate da riješite probleme koje imaju mali i srednji pogoni 
za preradu drveta, s obzirom na to da su isti ugroženi na način što su 
monopol nad dodjelom koncesija do sada imala uglavnom ista 
privilegovana pravna lica, tako da su mali prerađivači gotovo 
onemogućeni da dođu do drvne građe, zbog čega se veliki broj ovakvih 
firmi ugasio?  

Obrazloženje: 

 Na sjeveru Crne Gore, odakle dolazim, s obzirom na to da industrija 
skoro da i ne postoji, jer su sve fabrike koje su postojale u ranijem 
periodu zatvorene i opustošene, stanovništvo je uglavnom 
koncentrisano na poljoprivrednu proizvodnju ili na preradu drveta. 
Uglavnom je riječ o primarnoj proizvodnji i preradi drvne građe, dok o 
finalnim proizvodima teško možemo govoriti. 

 Međutim, svi manji prerađivači drveta su dodjelama koncesija od 
strane države do sada stavljani u jako nepovoljan položaj, jer su koncesije 
uglavnom dodjeljivane istim pravnim licima, koja imaju određene 
privilegije prilikom dodjele koncesija, a nerijetko se dešava da se u 
dokumentaciju koja se predaje na tender unosi i neistinit sadržaj kako bi 
se tenderski uslovi ispunili.  

 Zbog ovakve nelojalne konkurencije na tržištu, mali prerađivači su 
prinuđeni da kod tih istih koncesionara rade kao podizvođači. Pri tome 
nerijetko bivaju maltene ucijenjeni za cijene usluga koje pružaju 



koncesionarima, što dovodi do finansijskog slabljenja ovakvih firmi i 
nerijetko do njihovog gašenja. Veliki broj ljudi zbog ovakvog stanja ostaje 
bez posla, pa je njihova egzistencija ugrožena. Ovo predstavlja gorući 
problem u oblasti šumarstva, pa je neophodno hitno preduzeti mjere 
kako bi se položaj malih i srednjih drvoprerađivača popravio i kako bi se 
spriječili dalji problemi ove vrste.  

 Odgovor tražim u pisanoj formi. 

 

                Poslanica 

         Milosava Paunović 
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Predmet: Odgovor na poslanicko pitanje poslanice Milosave Paunovid

Poslanica Milosava Paunovidje u pisanojformi, na osnovu clana 188. stav2. poslovnika Skupstine Crne 
Gore, postavila sledece pitanje na koje trazi odgovor, u pisanoj formi, od strane Ministra poljoprivrede, 
sumarstva i vodoprivrede mr Aleksandra Stijovica, kao nadleznog za oblast sumarstva i drvoprerade:

POSLANICKO PITANJE

Kako planirate da rijesite probleme koje imaju mali i srednji pogoni za preradu drveta, s obzirom na to 
dasu isti ugroienina nocinStosumonopolnad dodjelom koncesijo do sada imale uglavnom ista pravna 
lica, tako da su malipreradivoci gotovo onemogudeni da dodu do drvne grade, zbog cega se velikibroj 
firm! ugasio?

Na postavijeno pitanje dajemo siedeci

ODGOVOR

Sektor sumarstva i drvne industrije predstavija znacajan segment industrije koji moze 
doprinijeti boljem ekonomskom razvoju Crne Gore posebno kroz razvoje malih i srednjih pogona i 
povecanjem stepena finalizacije drveta.

Od 2000 -2007 godine privatizovana su vodeca preduzeda u oblasti drvoprerade i to: Vektra 
Jakid - Pljevija, Javorak - Niksid, Polimlje - Berane, §ik Lim - Bijelo Polje, Spiro Oacid - Bijelo Polje, Export 
drvo - Kolasin, Brezne - Pluzine, Bor - Plav...

Od 2008 godine nakon privatizacije usiedio je period davanja suma putem koncesija na period 
od 7,15 i 30 (Vektra Jakid) godina dime su ove privatizovane kompanjie dobijale oko 60% drvne 
iz crnogorskih suma po cjenama nizim od 1,5 - 3 puta u odnosu na ugovore na jednogodiSnjem nivou. 
Oko 40% drvne mase realizovani pojednogodiSnjim ugovorima.

Nakon ovih privatizacija paraleino je doslo i do ekspanzije broja malih pilana u privatnom 
vlasniStvu koje su uglavnom neadekvatno opremljene, bez odgovarajude infrastrukture i sa 
primitivnom i polovnom opremom. Ove kompanije imaju nedovoljne kolicine drvne mase za rad.

Znacajan je podatak da trenutno imamo 545 privrednih drustava koja su aktivna na teritoriji 
Crne Gore, od cega 217 prijavijuje Poreskoj upravi jednog zaposlenog, a 41 prijavijuje 0 zaposlenih. Od

mase
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217 preduzeca sa po jednim zaposlenim u 2020. godini 93 preduzeca ostvarila su promet od 4.466.987 
€, dok su 124 privredna drustva iskazala u zavrSnim raCunima promet od 0€.

Privredna drustva koja se bave sjecom drveca/gajenjem 5uma - Od ukupno 68 privrednih 
drustava, 31 privredtio drustvo je sa jednim zaposlenim, 19 je ostvarilo promet od 563.451 €, 12 
privrednih drustava je iskazalo u zavrsnim racunima 0 € prihoda.

Privredna drustva koja se bave preradom drveta - Od ukupno 347 privrednih drustava, 136 
privrednog drustva je sa jednim zaposlenim, 56 privrednih drustava je imalo promet 3.108.617 €, 80 
privrednih drustava je iskazalo u zavrsnim racunima 0 € prihoda.

Privredna drustva koja se bave proizvodnjom namjestaja - Od ukupno 130 privrednih 
drustava, 50 privrednog drustva je sa jednim zaposlenim, 32 privrednih drustava je imalo promet 
794.922 €, 28 privrednih drustava je iskazalo u zavrsnim racunima 0 € prihoda.

Raspolo^ivi sirovinski resursi sumarstva i formirani drvopreradivacki kapaciteti nesporno mogu 
znacajno participirati u bruto druStvenom proizvodu, realnoj ekonomiji, izvozu i zaposlenosti. Npr. 
povecanje broja zaposlenih u malim preduzecima na minimum 3 u 217 preduzeca dovelo bi do 
zapoSljavanja dodatnih 430 ljudi. Zalihe drveta u nasim sumama predstavljaju dovoijnu sirovinsku 
osnovu za razvoj ove grane preradivacke industrije.

Opsti je zakijucak da se u Crnoj Gori drvo ne koristi u mjeri moguceg, kao i da je postojece 
koriscenje neracionaino, pa su potrebne investicije i ciljana podrska razvoju drvne industrije, posebno 
u segmentima polufinalne i finalne prerade drveta. Rezultati na tom polju mogu brzo dovesti do rasta 
proizvodnje i u sumarstvu i drvnoj industriji, sto ce za posledicu imati i rast zaposljavanja.

Ministarstvo poljoprivrede, sumarstva i vodoprivrede kao preduslov za eliminisanje negativnih 
trendova u sumarstvu i drvopreradi drveta cijeni nastavak vazenja Odiuke o ogranicenju izvoza 
odredenih drvnih sortimenata, koja u sustini ima za ciij da svi preradivaci drveta u Crnoj Gori imaju 
mogucnost da dodu do nedostajucih koliSina drvne mase iz drzavnih suma radi obavijanja proizvodne 
djelatnosti. Dodatni potencijal za razvoj drvne industrije predstavija raspolaganje drzavnom imovinom 
na podrucju 16 gazdinskih jedinica gdje je do sada koncesiju imala "Vektra Jakic", sto u krajnjem 
proizvodi aktiviranje znaSajnih koliCina drvne mase koje su bile zarobljene tim ugovorom koji nije 
postovan.

Dalje, ovo Ministarstvo ima namjeru da osnazi primjenu Zakona o drzavno] imovini, u smislu 
da raspolaganje §umom kao drzavnom imovinom obezbjedi kroz javne pozive i da omoguci princip 
ravnopravnosti za sve ucSesnike. Usiov javnog oglasavanja svake prodaje drzavne imovine koji je 
imperativan, za male preradivace predstavijao je ogranicenje jer za ucesce na javnim pozivima koje 
raspisuje Uprava za suma, do sada su veca privredna drustva imala monopol jer su ostvarivali bodove 
po osnovu razvijenih kadrovskih i tehnickih kapaciteta za koriscenje suma i preradu drveta. Takode, 
odredeni broj preradivaCa drveta nema razvijene kapacitete za obavijanje poslova na koriscenju suma, 
pa ne moze da dode u poziciju da direktno nabavija sirovinu, vec istu kupuju ili od koncesionara koji 
preprodaju drvo dobijeno iz suma u drzavnom vlasnistvu, ili od vlasnika privatnih §uma, i u jednom i u 
drugom slucaju po znatno viSim cijenama.

Da bi se ti problem! prevazisli, smatramo da ponudena cijena treba biti odlucujud kriterijum 
na javnim pozivima i od presudnog znaSaja za pravilnu raspodjelu kolicina kod svih privrednih drustava, 
jer sve ucesnike dovodi u isti polozaj, a takode se izbjegava mogucnost krivotvorenja ponuda radi 
ispunjavanja kadrovskih i tehnicko tehnoloskih tenderskih usiova kao i konzorcijumske ponude kojima 
su u prethodnom periodu ispunjavani usiovi.

Privredna drustva koja pretenduju da budu korisnici Suma morade ispuniti konkursom 
propisane usiove o koriscenju Suma u pogledu broja zaposlenih i tehnickih kapaciteta. Takode,
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Ministarstvo najavijuje rigoroznu kontrolu poStovanja ugovora sklopljenih sa Upravom za §ume kako
po pitanju sjece tako i po pitanju prerade dobijene sirovine u sopstvenim kapacitetima, a sve sa ciljem 
suzbijanja sive ekonomije.

Dodatno, Ministarstvo za naredni period planira intenziviranje prodaje drvnih sortimenata 
izradenih u reziji Uprave za 5ume, na sumskim stovaristima, tako da ce mogucnost za kupovinu drvnih 
sortimenata imati i preradivadi drveta koji nemaju razvijene kapacitete za sjecu iuma, izviadenie i 
transport drvnih sortimenata.

Na kraju, u cilju unaprjedenja odrzivosti gazdovanja sumama i regulacije trzista drveta, 
Ministarstvo ce se okrenuti izradi novih strateskih sektorskih dokumenata u obiastima sumarstva I 
drvne industrije, dije de osnove biti unaprijedeno upravijanje Sumskih resursima uz pojadan monitoring 
gazdovanja sumama, kao i uredenje odnosa izmedu sumarskog i drvnoindustrijskog sektora sa 
fokusom na podrSku finaiizaciji proizvodnje i stvaranju dodatne vrijednosti drveta koje koristimo, sto 
ce direktno dovesti do djelimidne supstitucije uvoza finalnih proizvoda od drveta 
proizvedenim u Crnoj Gori, kao i do daijeg rasta izvoza nasih proizvoda od drveta.

sa proizvodima

Mr Aleksandar Stijovid
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